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موانع استفاده از VAR در دربی
تاکیــد  مــورد  قوانیــن 
به  فوتبال،  فدراسیون جهانی 
کارگیری سیستم کمک داور 
ویدئویــی )VAR( در دربی 
پایتخت را بــا دو مانع بزرگ 
مواجه کرده است. به گزارش  
ایران  فوتبال  فدراسیون  مهر، 
با توجه به اجبار کنفدراسیون 
فوتبال آســیا مبنی بــر نصب و تجهیز »سیســتم کمــک داور ویدئویی« در 
ورزشگاه های میزبان لیگ قهرمانان آسیا، ناچار به اجاره VAR شد تا پرسپولیس 
تهران، نســاجی مازندران و ســپاهان اصفهان بدون مشــکل در داخل کشور از 
حریفان آسیایی میزبانی کنند. ورود اینگونه VAR به فوتبال ایران باعث مطرح 
شدن شایعاتی مبنی بر استفاده از آن در لیگ برتر بخصوص دربی پایتخت بین 
استقلال و پرسپولیس شد. حال آنکه طبق قوانین فیفا، فدراسیون های فوتبالی 
که قصد دارند از سیســتم داور ویدئویی استفاده کنند باید مجوز لازم را دریافت 
کننــد. این موضوع باید برای تمام بازی های لیگ برتری در نظر گرفته شــود و 
امکان اســتفاده آزمایشی از آن برای یک بازی وجود ندارد. همچنین تیم داوری 
که قصد دارند با استفاده از VAR دیداری را قضاوت کنند باید مدرک داوری را از 
فیفا دریافت کرده باشند. این در حالی است که موعود بنیادی فر تنها داور ایرانی 
دارای مجوز داوری در بازی های دارای سیســتم داور ویدئویی است. در حقیقت 
اگر فدراسیون فوتبال بتواند مجوز استفاده آزمایشی VAR برای دربی پایتخت را 
نیز دریافت کند باید کمک داورهای خارجی را برای این بازی انتخاب کند چون 
به جز موعود بنیادی فر سایر داوران داخلی مجوز لازم را در اختیار ندارند. شایان 
ذکر است طبق اعلام سهیل مهدی مسئول کمیته مسابقات سازمان لیگ، دربی 

رفت پایتخت آبان یا آذرماه سال جاری برگزار می شود.

ایران - آنگولا بدون تماشاگر شد
تیم ملــی فوتبال ایران در 
مصاف  به  دوســتانه  دیداری 
آنگولا خواهد رفت که احتمالا 
به علت آماده نبودن ورزشگاه 
آزادی، ایــن دیــدار بــدون 
تماشاگران برگزار می شود. به 
گزارش ایسنا، تیم ملی فوتبال 
ایران روز سه شنبه در دیداری 
دوستانه در ورزشگاه آزادی به مصاف آنگولا خواهد رفت. این دیدار ساعت ۱۹:۳۰ 
برگزار می شــود. این دیدار پشت درب های بسته و بدون حضور هواداران برگزار 
خواهد شــد. از شروع فصل جاری مسابقات لیگ برتر فوتبال ایران، هیچ یک از 
تیم های استقلال و پرسپولیس نتوانسته اند از حضور هوداران خود بهره مند شوند. 
تیم ملی ایران روز پنج شــنبه در اولین بازی تدارکاتی خود در پنجره بازی های 

ملی، توانست بلغارستان را با یک گل شکست دهد.

 بیرانوند می خواهد برابر رونالدو بازی کند
پرسپولیس  یک  شــماره 
برای  هرچند کاری ســختی 
بازگشت به تمرینات سنگین 
و حضــور مقابــل رونالدو و 
النصر دارد، اما به نظر می رسد 
هیچ چیز غیرممکنی هم در 
این مســیر وجود نــدارد. به 
گزارش »ورزش سه«، علیرضا 
بیرانوند دروازه بان شماره یک و ملی پوش پرسپولیس که در دقایق ابتدایی دیدار 
مقابل بلغارستان دچار مصدومیت کشیدگی شد و از زمین تعویض شد، شانس 
کمی برای بازی مقابل النصر پیــش رو دارد اما نمی خواهد درصدهای کم باقی 
مانده برای حضور در این جدال تاریخی را از دســت بدهد. گلر پرســپولیس که 
با اعلام کادرپزشــکی بین دو تا ســه هفته باید دور از میادین کار را دنبال کند، 
نمی خواهد دومین تقابل خود با کریس رونالدو را به سادگی از دست بدهد و بر 
همین اساس طی روزهای اخیر و در بازگشت دوباره به ایران، تمرینات و برنامه 
آماده سازی فشرده ای را پشت سر گذاشته است. بیرانوند که نظرات کادرپزشکی 
را در خصوص مراحل بازســازی و آمادگی بازگشت را دنبال می کند، این روزها 
طی ســاعات فشرده زیر تمرینات آماده ســازی کار را دنبال می کند. شماره یک 
پرسپولیس در آخرین اقدام خود برای بازگشت زودهنگام به تمرینات این تیم و 
شانس رسیدن به بازی با النصر اکنون زیر نظر پزشک و دستگاه های فیزیوتراپی 
و … کار را دنبال می کند. شــماره یک ســرخ ها در آخرین اقدام خود زیر نظر 
کادرپزشکی کار با دستگاه بازسازی بافت و عضله را دنبال می کند. او حدود یک 
هفته دیگر فرصت دارد تا شرایط بازگشت به تمرین و مهیا شدن برای جدال با 
النصر را برای خود شــکل دهد و به همین منظور از تمامی دقایق برای رسیدن 
به شرایط لازم بهره می برد و به دستگاه های پزشکی متوسل شده و باید دید این 
موضوع باعث خواهد شد تا بیرانوند بتواند سورپرایز یحیی گل محمدی برای جدال 

النصر و هم تیمی های کریس رونالدو لقب گیرد یا خیر.

بازتاب شکست سنگین آلمان برابر ژاپن 
ملی  تیم  سنگین  شکست 
آلمان برابر ژاپن بازتاب زیادی 
در رســانه های دنیا داشت. به 
گزارش ایسنا، تیم ملی فوتبال 
آلمان در دیداری دوســتانه به 
مصاف ژاپن رفــت و با نتیجه 
عجیب ۴ بر یک شکست خورد 
تــا انتقادها از هانســی فلیک 
بسیار بالا گیرد. رسانه های ورزشی دنیا به بازتاب گسترده این شکست پرداختند. 
دیلی میل: آلمانی ها که چهار بار قهرمان جهان شــده اند، امیدوار بودند این بازی 
در فاصله ۹ ماه قبل از یورو ۲۰۲۴ آغازی تازه برای آنها باشد. در عوض سوت های 
اعتراضی هواداران و سومین شکست متوالی این شب را برای آلمانی ها کابوس وار 
کرد. بی بی سی: هانســی فلیک سرمربی آلمانی پس از شکست ۴ بر یک در بازی 
دوســتانه مقابل ژاپن تحت فشار زیادی قرار دارد. اتلتیک: هانسی فلیک به عنوان 
ســرمربی آلمان تحت فشار زیادی قرار دارد. هواداران حاضر در فولکس واگن آرنا 
پس از ســوت پایان بازی اعتراض کردند. آلمان اکنــون در پنج بازی اخیر خود 
یازده گل دریافت کرده اســت و کمتر از یک ســال مانده به یورو در بحران به سر 
می برد. چند ماه تا شروع یورو ۲۰۲۴ زمان باقی است و آلمان میزبان این دوره از 
رقابت هاست ولی نتایج ضعیف باعث شوکه شدن هواداران فوتبال این کشور شده 
اســت. از ۱۷ بازی اخیر آلمان تنها ۴ بازی را پیروز شده است. فلیک پس از بازی 
استعفای خود را رد کرد. با این حال رودی فولر مدیر ورزشی باید تصمیم نهایی را 
بگیرد. تیم ملی فوتبال آلمان سه شنبه در دورتموند در دیداری دوستانه به مصاف 
فرانسه خواهد رفت. شاید شکست در این دیدار سبب جدایی یا کنار رفتن هانسی 
فلیک از هدایت آلمان چند ماه قبل از شــروع یورو ۲۰۲۴ شود. اولین گل بازی را 
جونیا ایتو در دقیقه ۱۱ برای ژاپنی ها به ثمر رساند ولی لروی سانه در دقیقه ۱۹ 
بازی را به تساوی کشاند. در ادامه آیاسه یوئدا در دقیقه ۲۲ باز هم برای سامورایی ها 
گلزنی کرد. تاکوما آسانو و آئو تاناکا نیز دیگر گل های سامورایی ها را به ثمر رساندند.

مجوز ژیمناست ها تا چند روز آینده صادر می شود
با درخواست رئیس سابق فدراسیون ژیمناستیک لایسنس ۲ ورزشکار کشورمان 
در چند روز آینده صادر می شــود. به گزارش فارس، سرانجام بعد از مدت ها کش 
و قوس در خصوص رفتن یا نرفتن ژیمناســت ها به بازی های آســیایی هانگژو، با 
توافق صورت گرفته بین زهرا اینچه درگاهی رئیس سابق فدراسیون ژیمناستیک 
و مسئولان کمیته ملی المپیک قرار شد رئیس سابق با مکاتبه با فدراسیون جهانی 
برای لایســنس ژیمناست ها اقدام کند. این کار اواخر هفته گذشته صورت گرفته 
و احتمالا تا چند روز آینده لایســنس مهدی الفتی و محمدرضا خسرونژاد تمدید 
خواهد شد. با پایان لایســنس، این ۲ ورزشکار کشورمان نتوانستند در مسابقات 
دانشــجویان جهان شرکت کنند.  باتوجه به اینکه فدراسیون جهانی ژیمناستیک 
انتخابات ایران را به رســمیت نمی شناســد و همچنــان اینچه درگاهی را رئیس 
می داند، اقدام برای گرفتن لایســنس از سوی فدراسیون ژیمناستیک کشورمان 
 نتیجه ای به دنبال نداشــت تا اینکه ســرانجام رئیس ســابق کوتــاه آمد تا برای 

این مجوز، درخواست بدهد.

اخبارکوتاه

دارنده یک مدال طلای جهان و ۲ طلای آســیا با بیان 
این که خود را سرباز مردم و کشور می دانم، گفت: از حضور 

همه حریفانم در مسابقات جهانی بلگراد خوشحالم.
رحمان عمــوزاد در گفت وگو با ایســنا، درباره آخرین 
شرایط خود در آســتانه اعزام به مسابقات قهرمانی جهان 
۲۰۲۳ در بلگراد صربستان، اظهار کرد: کم تر از یک هفته 
دیگر رقابت های قهرمانی جهان آغاز می شود و همه منتطر 
حضــور در این رقابت ها هســتیم. در ماه های اخیر ۷ یا ۸ 
اردو را پشــت سر گذاشــتیم و همه با تمام وجود تمرین 

کردیم و از جان مایه گذاشــتیم تا در بهترین شرایط عازم 
این مســابقات شویم. امیدوارم در نهایت همه بچه ها مدال 
بگیرند و تیم ملی کشتی آزاد قهرمان جهان شود تا بتوانیم 

دل مردم ایران را شاد کنیم.
این آزادکار وزن ۶۵ کیلوگرم ایران و یکی از شانس های 
اصلی کسب مدال طلا در مسابقات قهرمانی جهان،  افزود: 
خدا را شــکر همه چیز خوب است و از نظر روحی و بدنی 
در شرایط خوبی هستم. امیدوارم برای روز مسابقه به اوج 
برســم و بهترین نمایش را داشته باشم. ما همه تمرینات 

لازم و کارهای قدرتی و سرعتی را برای رسیدن به آمادگی 
مطلــوب انجام دادیم. او ادامــه داد: از نظر روحی و روانی 
نیز در شــرایط خوبی هســتم. در این مدت هر روز برای 
داشــتن اعتماد به نفس و باور داشتن با خودم می جنگم 
تا به آن چه می خواهم برسم. امیدوارم در مسابقات جهانی 

بهترین عملکرد را داشته باشم.
عموزاد با بیان این که هدفش خوشــحال کردن مردم 
است و خود را سرباز کشــور و مردم ایران می داند، گفت: 
بالاترین لذت زندگی ام این اســت که بر روی لب کســی 
لبخند بیــاورم و با مدال آوری پرچم کشــورم را بالا ببرم 
تا دل مردم و خانواده ام را شــاد کنــم. من به عنوان یک 
ورزشــکار با هر چه در توان دارم در کنار مردم کشــورم 
خواهم بود. این دارنده مدال طلای جهان، درباره حریفان 
مطرح خود در این مســابقات، خاطرنشــان کرد: پارسال 
توانستم قهرمان این وزن شوم. سال گذشته همه مدعیان 
این وزن به غیر از اتوگوروی ژاپنی و شامیل ممدوف روس 
حضور داشــتند و موفق شدم به مدال طلا برسم. با این دو 
کشــتی گیر هم مبارزه داشــته ام و برد و باخت مقابل هم 

داشته ایم. 
از این که بهترین ها به بلگراد می آیند خوشــحالم و از 
این اتفاق لذت می برم. نام حریفانم برایم مهم نیست و مهم 
این اســت که نماینده کشورم هستم و برای بهترین مدال 

مبارزه می کنم. عموزاد  در پاسخ به این که آیا به عنوان تنها 
طلایی کشــتی آزاد ایران در رقابت های آسیایی از نمایش 
خود رضایــت دارد یا خیر؟ گفت:  اصلا قــرا نبود من به 
مسابقات آســیایی بروم. آقای پیمان بیابانی در مسابقات 
کشــوری اول شد و قرار بود به آســیایی برود اما به دلیل 
آســیب دیدگی و شکستگی دنده نتوانست به این رقابت ها 
برود. از ابتدا قرار بود من به مســابقات بلغارستان بروم اما 
شرایط به گونه ای شد که با صلاحدید کادر فنی به آسیایی 

رفتم.
آزادکار وزن ۶۵ کیلوگرم ایران، تصریح کرد: حدود یک 
ماه ســرماخوردگی و تب و لرز داشــتم و از پیک آمادگی 
دور بودم . حدود ۲۰ روز مانده به آسیایی کادر فنی صلاح 
دیدنــد من به این رقابت ها بــروم. بنابراین با آمادگی ۵۰ 
درصد در آســیایی کشــتی گرفتم. باید این را هم بگویم 
من ۲۱ سال سن دارم و قصد دارم تا ۳۰ تا ۳۵ سالگی در 
کشتی باشم. همیشه قرار نیست از نظر بدنی و روحی ۱۰۰ 
باشم. قرار نیست همه چیز همیشــه خوب باشد. زندگی 
بالا و پایین دارد و مهم این اســت بتوانم شرایط را خوب 

مدیریت کنم و به اهدافم برسم.
وی در پایــان گفــت: در ۳ مــاه اخیــر کــه در اردو 
 هســتیم پایم آســیب دیــد اما پذیــرای این شــرایط 

هستم و قطعا کم نمی گذارم.

رحمان عموزاد: 

از حضور همه مدعیان در بلگراد خوشحالم

 ســتاره سابق اینتر، منچسترسیتی و لاتزیو بیش از هر 
زمان دیگری به پوشیدن پیراهن پرسپولیس نزدیک است.
به گــزارش ایرنــا، در روزهایی که پرســپولیس برای 
تقویت خود در لیگ قهرمانان آســیا به دنبال یک مهاجم 
آزاد می گردد، حالا یک گزینه بیش از هر زمان دیگری به 

درهای ورود پرسپولیس نزدیک است.
فیلیپه کایســدو ســتاره تیم ملی اکــوادور این روزها 
مذاکراتی را با پرســپولیس انجام داده تا برای فصل جدید 

پیراهن این تیم را بر تن کند.
کایســدو همراه دو بازیکن دیگر به باشگاه پرسپولیس 
معرفی شــد اما هر دو مهاجم دیگر پیشــنهاد بالای یک 
میلیون دلار به پرســپولیس ارائه دادند اما رقم و شــرایط 
حضور کایسدو برای حضور در جمع سرخپوشان نسبت به 

گزینه های دیگر بهتر بوده است.
ایــن بازیکن اکوادوری در بازل ســوییس چهره شــد 
و عملکــرد خــوب او موجــب شــد تنها یک ســال بعد 
منچسترســیتی به ســراغ او بیاید و این بازیکن را جذب 
کند. این بازیکن اما نتوانســت در جمع سیتیزن ها خودی 
نشــان دهد و تنها پس از یــک فصل حضور در اتحاد و به 
ثمر رســاندن چهار گل، به تیم های دیگر قرض داده شد. 
اسپورتینگ لیسبون، مالاگا و لوانته اسپانیا تیم هایی بودند 

که کایسدو در آن ها عملکرد خوبی داشت.
او پس از پایان قراردادش با سیتیزن ها راهی لوکوموتیو 
مسکو شد اما دوران حضورش در فوتبال روسیه هم کوتاه 

بود تا این بازیکن به فوتبال آسیا و الجزیره امارات بیاید.
دوران ابتدایــی حضور کایســدو در ابوظبی و الجزیره 

کوتاه بود و او خیلی زود به اسپانیا بازگشت. او در بازگشت 
به لالیگا در اســپانیول شرایط خوبی داشت و سه سال به 
مهاجم اول اسپانیول تبدیل شد. این عملکرد خوب موجب 
شــد تا مســوولان لاتزیو با این بازیکن قرارداد سه ساله 
ببندند که این قرارداد به مدت یک ســال قابل تمدید بود 
و او ســال ۲۰۱۷ تا ۲۰۲۱ تحت قرارداد این باشــگاه قرار 
داشت و توانســت در ۱۰۸ بازی برای آبی پوشان ۲۸ گل 

به ثمر برساند.
جنوا مقصد بعدی کایســدو بــود اما او در این تیم یک 
ناکام واقعی بود. حتــی اینتر هم او را جذب کرد تا بتواند 
کایسدو را احیا کند اما در این مدت او ناکام بود و تنها سه 

بار در پیراهن نراتزوری به میدان رفت.
این بازیکن فصل قبل نیز به ابها عربستان پیوست اما در 
۲۳ بازی تنها ۲ گل به ثمر رساند تا نشان دهد روند نزولی 

را در پیش گرفته است.
کایســدو حالا با کولــه بــاری از تجربه، در آســتانه 

پرسپولیسی شدن قرار دارد.
پرسپولیس تنها ۶۰۰ هزار یورو تا سقف قرارداد فاصله 
دارد و بــه همین خاطر قصــد دارد مهاجمی تا این مبلغ 
جذب کند اما مبلغ کایســدو کمی با این مبلغ فاصله دارد 
که مســوولان در تلاش هستند تا این مبلغ را به خواسته 

این بازیکن نزدیک کنند.

آشنایی با مهاجم جدید پرسپولیس 

آشنا به فوتبال آسیا، ستاره در لاتزیو

صمد نیکخواه بهرامی اعتقــاد دارد حضور 
برخی افراد کوچک باعث غیبت ستاره های نسل 

طلایی در بسکتبال امروز ایران شده است.
به گزارش »ورزش ســه«، بــا خداحافظی 
حامد حدادی از تیم ملی، پرونده نسل طلایی 
بســکتبال ایران هم بعــد از نزدیک به دو دهه 
بسته شد. نسلی که چندین قهرمانی در آسیا، 
حضور در جــام جهانی و المپیک را در کارنامه 
خود داشت و حالا هر کدام از ستاره های آن در 
گوشه ای از جهان مشغول فعالیت های شخصی 

خود و اغلب خارج از بسکتبال هستند. 
صمد نیکخواه بهرامی، کاپیتان ســابق تیم 
ملی که زوج اصلی حامد حــدادی در ترکیب 
تیم ملی محســوب می شد، زودتر از هم تیمی 
سابق تصمیم به خداحافظی گرفت. این ستاره 
سابق بسکتبال که این روزها در آمریکا زندگی 
می کند، اتفاقات بسکتبال ایران را زیر نظر دارد، 
اما خوش بین نیســت که با وضعیت فعلی این 
رشــته بتواند همکاری ای با فدراسیون داشته 
باشــد. به بهانه نتایج ضعیف اخیر تیم ملی در 
جام جهانی و خداحافظی حامد حدادی، دقایقی 
با صمد نیکخواه بهرامی کاپیتان سابق تیم ملی 
بسکتبال همکلام شــدیم که در ادامه مشروح 

صحبت های وی را می خوانید.
کسی نمی تواند برای 
بسکتبال معجزه کند

بازی هــای تیم ملی را در جام جهانی دیدم. 
نمی دانم برخی افراد کوته فکر هستند یا مغرض 
که اینگونه درباره نتایج اظهارنظر می کنند. باید 
بدانیم وضعیت بســکتبال مــا در حال حاضر 
همین اســت و هیچ کــس نمی تواند معجزه 
کند. زمان می برد تا نسل جدید بتوانند به اوج 
برســند. وقتی ما می گوییم نسل جدید برخی 
حمله می کنند و می گویند این بازیکنان جوان 
نیســتند. بحث من تجربه است. باید بازیکنانی 
مثل بهنام یخچالی و محمد جمشیدی بیشتر 
در تیم ملی داشــته باشیم که میدان دیده اند. 
کســی با یکی، دو تورنمنت باتجربه نمی شود. 
الان داشته بسکتبال ما همین است. شاید اگر 
من بودم، محمد جمشــیدی را به جام جهانی 
می بردم، اما حتی اگر او و چند بازیکن دیگر که 
اسمشان مطرح می شود هم بودند، اتفاق خاصی 

رخ نمی داد.
بردن ایران برای کره، ژاپن و لبنان مثل 

قهرمانی جهان بود
در دوره ای هســتیم که یکسری بازیکن جا 
افتاده و باتجربه کنار رفتــه اند و زمان می برد 
تا نفرات جدید خودی نشان دهند. با یکی، دو 
سال هم نمی شود کاری کرد. قرعه به نام جواد 
داوری افتاده که در این دوران رییس فدراسیون 
باشد. می دانم سخت اســت که ما به تیم های 
آســیایی ببازیــم و این را هواداران بســکتبال 
نمی تواننــد قبول کنند. ما همــه این تیم ها را 
راحت می بردیم و برای تیم هایی مثل کره، ژاپن 
و لبنان بردن ایران مثل قهرمانی در جهان بود. 
به هر حال شــرایط فرق کرده و هم این تیم ها 
ســرمایه گذاری کردند و هم ما افت داشــتیم. 
همین ژاپنی که ســهمیه المپیک گرفت، بعد 
از باخت ۱۵ ســال قبلش به ما شروع به برنامه 

ریزی کرد.
هاکان دمیر بسکتبال ما را نمی شناسد!

من به برخی انتخاب های فدراســیون ایراد 
می گیرم، اما هر کسی جای داوری بود، نتیجه 
همین بود. هر کســی ادعا می کنــد، اگر من 
رییس فدراسیون شوم، می توانم شش ماه بعد 

ایران را قهرمان آسیا کنم، جلو بیاید. در بحث 
انتخاب سرمربی هم هاکان دمیر ترکیه ای روی 
نیمکت تیم ملــی بود که از نظر من کوچینگ 
خوبی نداشت. من سال ها بسکتبال بازی کردم 
و نمی توانــم چیزی را اشــتباه بگویم و اعتبار 
خودم را زیر ســوال نمی برم. هاکان بازیکنان ما 
و بسکتبال ما را نشناخته و احتمالا اطرافیانش 
هم اطلاعات غلط به او دادند یا شناخت درستی 
از بسکتبال ایران نداشتند. او قبل از قبول این 
سمت پتانسیل بســکتبال ما را نمی دانسته و 
یا بالاتر از این فرض کرده بوده اســت. اگر من 
ســرمربی بودم، چند بازیکن دیگــر را به جام 

جهانی می بردم.
برخی معادلات را من و شما نمی دانیم

یکسری معادلات هم هست که من و شما از 
آن خبر نداریم. 

رییس فدراسیون آدم غریبه ای با این ورزش 
نیست که بگوییم فریب می خورد. اگر یکسری 
اسم ها را در بسکتبال می بینید، مطمئن باشید 
معادلات پشت پرده وجود دارد و این انتخاب ها 
بسکتبالی نیســت. انتخاب آرش بهادرزاده به 
عنوان سرمربی تیم ملی را نمی توانم هضم کنم. 

هر چقدر هم پرســیدم، جواب درستی نگرفتم. 
من هم گاهی اوقات با داوری صحبت می کنم، 
اما اگر مشــورت هم بدهــم، او کار خودش را 
می کند. فدراســیونی که از من مشورت بگیرد، 
هیــچ وقت بهــادرزاده را سرپرســت تیم ملی 

نمی کند.
6 ماه دیگر کسی حامد حدادی را 

یادش نمی آید
حامد حدادی بازیکن بزرگی بود که در اکثر 
موفقیت های تیم ملــی در دو دهه اخیر نقش 
داشته اســت. به هر حال ورزش همین است و 
یک روزی دوران حرفه ای به پایان می رســد. 
هر کار دیگری که داشته باشید، در ۴۰ سالگی 
تازه شروع موفقیت های شماست، اما در ورزش 
دوران بازنشســتگی شــما در ســن ۳۵ تا ۴۰ 

سالگی فرا می رسد. 
منتظر ایــن اتفاق بودیــم و حامد تصمیم 
گرفــت در اینجا به کار خــود پایان دهد. البته 
طبق تجربه ای که خودم داشتم و برای دیگران 
دیدم، ۶ ماه دیگر کسی از حامد حدادی حرف 

نمی زند!
این بسکتبال ایران است که می ماند.

مگر در دنیا چند انسان بالای 215 
سانتی متر دیده اید؟

اینکــه می گویند چرا بــرای حامد حدادی 
جایگزین نداریم، تا حدودی طبیعی اســت. در 
پروســه بازیکن سازی در پســت های مختلف 
زمان بالغ شــدن متفاوت است. گارد راس ۱۷، 
۱۸ سالگی، فورواردها ۲۲، ۲۳ سالگی و سنترها 
۲۶، ۲۷ سالگی به پختگی می رسند. باید صبر 
کنیم چون بزرگترین مشــکل ما در بسکتبال 
بازیکن ســازی است. شــاید به اندازه کافی به 
استعدادهای این پست توجه نمی شود. مگر در 
دنیا چند انسان بالای ۲۱۵ سانتی متر دیده اید 
یا می شناســید. برای ساختن یک سنتر خوب 

یک باشگاه باید سال ها سرمایه گذاری کند.
نسل طلایی بسکتبال محدود به دو، 

سه نفر نبود
من موفقیت های نسل طلایی بسکتبال را نه 
بــرای خودم می دانم، نه حامد. اینکه می گویند 
مثلــث طلایی مــن، مهدی کامرانــی و حامد 
حدادی وجود داشــته، از نظر من به خاطر این 
بــوده که چرخ دنده های بســکتبال به صورت 
همســان کار می کرده و چکیده آن ۱۲ بازیکن 

حاضر در تیم ملی بوده اســت. نســل طلایی 
مربوط به کل بسکتبال ایران بوده، نه فقط دو، 
سه نفر. برای تکرار آن روزها باید خودخواهی را 
کنار بگذاریم و قبول کنیم که در بسکتبال دنیا 

در حال حاضر جایگاهی نداریم.
تا آدم های کوچک باشند، 

ما کار نمی کنیم
من هــر کاری بخواهم انجــام دهم، قطعا 
بسکتبال را از همه بهتر بلدم. پس من و امثال 
من می توانیم به بســکتبال کمک کنیم. همه 
چیز پول نیســت و گاهی اوقات باید به همین 
بازیکنان نسل طلایی که می گویید، توجه شود 
یا ســمت ما بیایند. آدم های کوچک برای این 
در بســکتبال ما حضور دارند که امکانات و فکر 
درستی نیست. چون امثال من با این وضعیت 
نمی آییم کار کنیم. وقتی شما دیدید آدم های 
کوچک در ســرزمینتان ســایه شــان بزرگ 
می شــود، بدانید آفتاب در حــال غروب کردن 
اســت، آن ها بزرگ نیســتند. آدم های کوچک 
مثل قارچ ســبز می شــوند. این وضعیت باید 
یک جا درســت شــود و درست شدنش دست 

سیاستگذاران ورزش است.

6 ماه دیگر هیچ کس حامد حدادی را یادش نیست

حمله کاپیتان سابق بسکتبال به یک گروه خاص


